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وزیر ارتباطات سخنان معاون دادستان کل کشور را تکذیب کرد

۸هزار کانال تلگرامی ضد امنیت ملی نداریم

4

شهروند| دیروز معاون دادســتان کل کشور در 
امور فضای مجازی از شناســایی افــزون بر ۸  هزار 
کانال تلگرامی ضد امنیت کشور خبر داد و گفت که 
 حتی دستور انســداد برخی از این کانال ها بیش از
۴۰ بار به وزارت ارتباطات ارســال شده، ولی تاکنون 
فیلتر نشده اند. اما وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در واکنش به این صحبت ها تأکید کرد که عبد الصمد 
خرم آبادی به عنوان دبیــر کارگروه تعیین مصادیق 
مجرمانه نظر شــخصی اش را گفته و بستن ۸  هزار 

کانال  تلگرامی تصمیم کارگروه فیلترینگ نیست.
به گفته عبدالصمد خرم آبــادی تاکنون حدود ۸  
هزار کانال تلگرامی مجرمانه که علیه امنیت کشور و 
نظام جمهوری اسلامی ایران و علیه مقدسات و هویت 
ملی، دینی و فرهنگی مردم مشغول فعالیت هستند، 
شناسایی شده و فهرست این کانال ها بارها با دستور 
قضائی جهت فیلترشدن برای وزارت ارتباطات ارسال 

شده است ولی تاکنون فیلتر نشده اند.
به  گفته معاون دادستان کل کشور، حتی دستور 
انســداد برخی از این کانال ها بیش از ۴۰ مرتبه برای 

وزارت ارتباطات ارسال شده است.
دبیر کارگروه تعییــن مصادیق محتوای مجرمانه 
افزود: بــا توجه به این که مســئولیت تهیه و تأمین 
زیرســاخت ارتباطات اینترنتی کشــور بــا وزارت 
ارتباطات اســت و بــه  لحاظ وظایــف ذاتی، تأمین 
اینترنت کشور را به  عهده دارد، این وزارتخانه مکلف 
به اجرای دستورهای قضائی و دســتورات کارگروه 
تعیین مصادیق محتوای مجرمانه در خصوص فیلتر 
مصادیق محتوای مجرمانه است. قاضی خرم آبادی از 
انجام نامه  نگاری های زیاد با وزارت ارتباطات خبر داد 
و عنوان کرد: علاوه بر این که دســتورهای قضائی و 
دستورهای کارگروه تعیین مصادیق در خصوص فیلتر 
موارد مجرمانه از طریق سیســتم های رایانه ای برای 
اجرا به شرکت ارتباطات زیرساخت و وزارت ارتباطات 
ابلاغ می شود، دادســتان کل کشور نیز به  طور مکرر 
مکاتباتی با وزیر ارتباطات انجام و تذکرات لازم را برای 
اجرای قانون در مورد کانال های مجرمانه تلگرام داده 

ولی تأثیر چندانی نداشته است.
 مدیر تلگرام از اجرای دستورات

استنکاف می کند
معاون دادستان کل کشور در امور فضای مجازی 
اضافه کرد: وزارت ارتباطات اعلام می کند دستورهای 
قضائی مربوط به انسداد کانال های مجرمانه تلگرامی 
را برای مدیر تلگرام ارســال کــرده ولی مدیر تلگرام 
اولا از اجرای بســیاری از دستورها استنکاف کرده و 
صرفا برخی از کانال های مستهجن آن هم با تعریفی 
که خودشان از »مســتهجن« دارند و نه تعریفی که 
ما داریم را فیلتر می کنند. ثانیا کانال  های مستهجن 
مسدودشده نیز بلافاصله با تغییر جزیی در نام خود 
با همان محتوای قبلی منتشر می شــوند؛ بنابراین 
همکاری تلگرام با وزارت ارتباطات در مورد انســداد 
محتوای مجرمانه تقریبا مســاوی اســت با هیچ! به 
گفته دبیر کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه، 

وزارت ارتباطات به عنوان مرزبان فضای مجازی کشور 
باید حساسیت بیشتری در خصوص مسدود کردن 
کانال های مجرمانه ای که علیه امنیت کشــور، علیه 
مقدسات و فرهنگ کشور فعالیت دارند، داشته باشد 
ولی عملا تاکنون در این خصوص تسلیم تصمیم مدیر 
تلگرام شده است. همه این مشکلات بدان جهت است 
که شبکه ملی اطلاعات به رغم تأکیدات مکرر رهبر 

معظم انقلاب در کشور ما تحقق پیدا نکرده است.
آن طور کــه قاضی خرم آبــادی می گوید با وجود 
این که دوسوم ترافیک اطلاعات کشور مربوط به انواع 
شبکه های اجتماعی خارجی است، وزارت ارتباطات 
تلاشــی برای انتقال ارتباطات مردم از شــبکه های 
اجتماعی بیگانه به شبکه های اجتماعی ملی و محلی 

به عمل نیاورده است.
دوسوم فضای مجازی در اشغال بیگانگان است

معاون دادستان کل کشور در امور فضای مجازی 
اظهار کرد: مسئولان وزارت ارتباطات به طور مستمر 
از شــبکه ملی اطلاعات و افتتاح فازهای مختلف آن 
صحبت می کنند ولی بیش از دوسوم فضای مجازی 
کشور در اشغال بیگانگان است. به گفته او تاکنون هر 
فازی از شــبکه ملی اطلاعات افتتاح شده عملا نفوذ 
شــبکه های اجتماعی بیگانه گسترده تر شده است؛ 
درواقــع وزارت ارتباطات بــرای بیگانگان در فضای 
مجازی اتوبان کشی کرده است. دلیل این مدعا این 
اســت که در حال حاضر بیش از دوسوم پهنای باند 

فضای مجازی کشور در اشغال بیگانگان است.
بستن ۸ هزار کانال  تلگرامی تصمیم 

کارگروه فیلترینگ نیست
اما وزیر ارتباطــات در واکنش بــه اظهارات دبیر 
کارگروه فیلترینگ تأکید کرد که بستن ۸  هزار کانال 
تلگرامی نظرات شــخصی دبیر کارگروه فیلترینگ 

است و نظر کارگروه نیست.
محمود واعظی در واکنــش به صحبت های دبیر 
کارگروه تعیین محتــوای مجرمانه کــه گفته بود 

اســامی ۸  هزار کانال تلگرامی برای فیلتر شدن برای 
چندمین بار به وزارت ارتباطات اعلام شده اما وزارت 
ارتباطات اقدامی نکرده و برای سرویس های خارجی 
جاده می کشد، گفت: ایشان دبیر یک کارگروه است و 
این مطالب نظر کارگروه نیست و نظر شخصی ایشان 
است. واعظی در ادامه افزود: ایشان مرتب سخنرانی 
می کنند که تخصص شــان در این حوزه نیســت و 
نظرشان این است که همه چیز بسته شود اما کارگروه 

در کشور بر اساس نظر یک شخص اداره نمی شود.
او تأکید کرد که هــر آنچه کارگروه تصمیم بگیرد 

برای همه محترم است و باید اجرا شود. 
به گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اظهارات 
شــخصی دبیر کارگروه در حالی مطرح می شود که 
افراد دیگری را نیز می توانیــد پیدا کنید که نظرات 
دیگری دارند و براساس نظر یک نفر نمی توان رفتار 
کرد و معیار ما سیاست های دولت و رهنمودهای مقام 

معظم رهبری است که براساس آن عمل می کنیم.
واعظی اظهار داشت: دبیر کارگروه یک طرز فکری 
دارد که فکر می کند همه چیز باید مسدود شود؛ اما 
براســاس تجربیات ایران و دنیا اعلام می کنیم که با 
بستن امکان ایجاد شــغل های جدید و ایده جدید 
نیست و مردم را به سمت استفاده از فیلترشکن هل 

می دهید.
واعظی تأکید کرد: در این باره چند وظیفه را برعهده 
داریم؛ نخست این که هر چه می توانیم برای پاکسازی 
فضای مجازی انجام دهیم و سپس فرهنگسازی مردم 
و رسانه ها از الزامات اســت؛ زیرا مردم ایران نیز باید 
بدانند که این پدیده تنها مختص به ایران نیســت و 

احتیاج به سواد دیجیتالی دارند.
به گفته وزیر ارتباطات برخــی هیچ تجربه ای در 
این زمینه ندارند و اظهارنظر می کنند که همه چیز 
باید بسته شــود اما نگاه مقام معظم رهبری به حوزه 
فضای مجازی نگاه فرصت و تهدید است و نگاهشان 
این نیســت که همه چیز را ببندیم که ما این نگاه را 

دنبال می کنیم.
فیلتر کانال یا سایت باید به تصویب 

اکثریت برسد 
اما در حالی معاون دادستان کشــور از شناسایی 
۸ هزار کانال تلگرامی ضد امنیت ملی خبر داد و وزیر 
ارتباطات هــم آن را تکذیب کرد که کارگروه تعیین 
مصادیق محتوای مجرمانه متشکل از دادستان کل 
کشور، رئیس یا نماینده سازمان صداوسیما، وزیر یا 
نماینده وزیر اطلاعات، وزیر یا نماینده وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، وزیر یا نماینده وزیر دادگستری، وزیر 
یا نماینده وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، وزیر یا 
نماینده وزیر علوم تحقیقات و فناوری، وزیر یا نماینده 
وزیر آموزش و پــرورش، فرمانده نیــروی انتظامی، 
یک نفر خبــره در فناوری اطلاعــات و ارتباطات به 
انتخاب کمیســیون صنایع و معادن مجلس و یک 
نفر از نمایندگان عضو کمیســیون قضائی و حقوقی 
به انتخاب این کمیسیون و به تأیید مجلس، رئیس 
ســازمان تبلیغات اســلامی و نماینــده دبیرخانه 
شورایعالی انقلاب فرهنگی است و آن طور که محمد 
کاظمی، نماینده ملایر در مجلــس و عضو کارگروه 
تعیین مصادیــق مجرمانه به »شــهروند« توضیح 
می دهد باید فیلترینگ یک کانال تلگرامی یا سایت به 

تصویب اکثریت اعضای این کارگروه برسد. 
کاظمی تأکید می کند که باید اکثریت 13 عضو به 
این موضوع رأی بدهند که کانال یا سایتی فیلتر شود 
یا خیر و به نظر می رســد که معاون دادستان کشور 
به عنوان یکی از اعضای این کارگروه نظر شخصی خود 

را مطرح کرده است. 
به گفته ایــن نماینده مجلس کارگــروه تعیین 
مصادیق محتوای مجرمانه در بررســی مواردی که 
برای فیلترینگ آنها تصمیم می گیرد، به قانون مجازات 

جرایم رایانه ای استناد می کند.
این عضو کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه عنوان 
می کند: در عین  حال اگر قرار باشد در مورد فیلترینگ 
کانال یا سایتی تصمیم گیری شود، افرادی که در این 
زمینه مسئولیت دارند مطالبی که باید بررسی شود را 
گردآوری می کنند و این مطالب در جلسه کارگروه 
تعیین مصادیق مجرمانه بررسی می شود و سپس در 

مورد فیلترشدن یا نشدن تصمیم گیری می شود.
مصوبات کارگروه مبتنی بر تصمیم جمعی است

در همین حال محمدرضا فرنقی زاد، سخنگوی 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات هم به 
»شهروند« توضیح می دهد که در فضای مجازی 
باید موازین و مقررات کشــور رعایت شود و اگر 
مطالبی برخــلاف عفت عمومــی جامعه یا ضد 
امنیت ملی باشــد، در کارگــروه تعیین مصادیق 
مجرمانه کانال یا ســایتی که آن را منتشر کرده 

مشمول فیلترینگ می شود.
به گفته فرنقی زاد مصوبات کارگروه تعیین مصادیق 
مجرمانه مبتنی بر تصمیم جمعی است و اگر سایت یا 
کانالی مسأله دار باشد، در این کارگروه دلایل این که 

باید مسدود شود، مورد بررسی قرار می گیرد. 

داعش سالانه 2 میلیون تن گندم و جو 
عراق را نابود کرده است

ایرنا| حضور گروه تروریستی و تکفیری داعش 
در عراق ضمن این که باعث کشتار مردم بی گناه 
و تخریب شهرها در این کشور شد، همزمان با از 
بین بردن زیرساخت های کشاورزی، طی سه سال 
گذشته سالانه بیش از 2 میلیون تن گندم و جو 
کشاورزان عراق را نابود کرده است. نجیبه کرار یک 
عضو مسئول محیط زیست استان نینوا با اعلام 
این مطلب گفت: عامل این که عراق در  سال 2۰1۴ 
میلادی نتوانســت گندم و جو مورد نیاز خود را 
تأمین کند، نیروهای تروریستی داعش بودند که 
با از بین بردن مزارع کشت گندم این محصول را در 
بخشی از عراق از سبد غذایی مردم حذف کردند. 
وی در ادامه اظهار داشت: مناطق دشت نینوا به 
تنهایی توانایی تولید سالیانه 2 میلیون تن گندم و 
جو را دارد و این سوای محصولاتی چون زیتون، 
سبزیجات و محصولات دامی است که در سه سال 

گذشته کاملا از بین رفت.

پیشنهاد ویژه

ویترین ایران

 کره جنوبی در ایران
سوپرمارکت می زند 

تسنیم| شرکت بی جی اف ریتیل، بزرگترین 
شرکت سوپرمارکت های زنجیره ای کره جنوبی 
اعلام کرد قراردادی با یک شــرکت ایرانی برای 
راه اندازی شــعب این فروشــگاه زنجیره ای در 
ایران به امضا رسانده است. براساس این قرارداد، 
یک شــرکت لــوازم خانگی ایران مســئولیت 
ســرمایه گذاری و اداره فروشگاه های این شرکت 

کره ای در ایران را برعهده خواهد گرفت.

تلفات تب کریمه کنگو به ۵ نفر رسید
کریم امیری، معاون دفتر مبارزه با بیماری های 
دامی سازمان دامپزشــکی با بیان این که تلفات 
تب کریمه کنگو به ۵نفر رســید، اعلام کرد که 
تب کریمه کنگو بیماری ۴۰ساله و بومی ایران در 
کشورهای این منطقه است که هیچ علایم بالینی 
در دام ندارد اما ویروس آن می تواند توسط کنه ها 
یا تماس مســتقیم با دام، به انسان منتقل شود 
و در این زمینه آموزش و رعایت نکات بهداشتی 
می تواند بهترین راه مقابله با این بیماری و کاهش 
شدید میزان ابتلا و تلفات انسانی ناشی از آن باشد.

اضافه برداشت  بانک ها از بانک 
مرکزی کنترل شد

فارس| ســیدعلی اصغر میرمحمد صادقی 
مدیــرکل اعتبــارات بانک مرکزی بــا بیان 
این که اضافه برداشــت بانک ها کنترل شــده 
و رو به کاهش اســت، در واکنش به انتقادات 
به نرخ جریمه اضافه برداشــت از منابع بانک 
مرکزی گفــت: اگر در اختیار بنــده بود، این 
جریمــه 3۴ درصــد را ۵۰ درصــد می کردم، 
چون این پول، پول داغ اســت و باعث افزایش 
تورم می شود. او افزود: ســامانه های بانکی را 
به گونه ای تنظیم کردیم که بانک ها به راحتی 
دســت به اضافه برداشــت نزنند. برای برخی 
بانک ها هم اقدامــات تنبیهی اعمال کردیم و 
خوشــبختانه هم روند اضافه برداشت ها رو به 
کاهش است و هم به صورت تدریجی درحال 
بازپرداخــت بدهی خــود به بانــک مرکزی 

هستند.

اولتیماتوم برای لایحه ساماندهی 
غیرمجازها

تســنیم| علی اکبر کریمــی نایب رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: در صورتی 
که دولت تــا هفته آینده لایحــه دو فوریتی 
رسیدگی موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز 
را به مجلــس ارایه نکند، طرحــی که در این 
زمینه در مجلس آماده شده، به جریان خواهد 

افتاد.

   محمود واعظی: بستن ۸ هزار کانال تلگرامی نظرات شخصی دبیر کارگروه فیلترینگ است
   عضو کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه: فیلتر یک کانال تلگرامی یا سایت باید به تصویب اکثریت اعضای کارگروه برسد

ویترین جهان

اقتصاد مجازی

رمزگشایی از معمای هواپیمای 
گمشده مالزی

ایرنا| مالزی اعلام کرد قطعاتی که از بقایای یک 
هواپیما در »سیشل« پیدا شد ارتباطی با پرواز از 
دســت رفته ام.اچ 37۰ خطوط هوایی این کشور 
که ماه مارس  سال 2۰1۴ در مسیر کوالالامپور به 
پکن با 239 سرنشین ازجمله دو ایرانی ناپدید شد، 
ندارد. مالزی درحالی ارتباط دو قطعه پیدا شــده 
در سیشل در اقیانوس هند را با پرواز مرموز ام.اچ 
37۰ رد کرد که امید برای یافتن محل سقوط این 
هواپیما را در چهارمین  سال ناپدیدشدنش زنده 

کرده بود.

تلگرام در اندونزی ممنوع شد

ایرنا| مقام های اندونزی اعــلام کردند، به 
دلایلی چــون تبلیغ تنــدروی و فعالیت های 
تروریستی، استفاده از شبکه اجتماعی تلگرام 
در این کشــور ممنوع شــده اســت. وزارت 
ارتباطــات اندونزی در بیانیــه ای اعلام کرد: 
به دلیل آن کــه در تلگرام مســائلی ازجمله 
تبلیغــات تندروی، چگونگی ســاخت بمب و 
انجام حملات تروریســتی رد و بدل می شد و 
از آن جا که این مســأله کاملا با قانون اساسی 
اندونزی تعــارض دارد، به همیــن دلیل باید 
اســتفاده از این ســامانه پیام رســان ممنوع 

می شد. 
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 محمدعلی شربتدار:گلســتان| به گــزارش روابط 
عمومی شرکت آب وفاضلاب استان گلستان ، در این 
مراسم مسئول امور فرهنگی و دینی صنعت آب وبرق 
استان گلستان ضمن تبریک روز ملی عفاف و حجاب 
به همکاران شاغل در صنعت آب وبرق استان گفت: نگاه 
اسلام و جمهوری اسلامی به حجاب نگاهی محترمانه و 
تکریم آمیز و عاقلانه است و  در جامعه اسلامی حجاب 
جایگاهی رفیع دارد و باید قدر و منزلت این جایگاه به 
هر ترتیب حفظ گردد. حجت لاســلام والمســلمین 
بیرقدار با اشــاره به وجود حجاب از گذشته های دور و 
قبل از اســلام در ایران گفت : یکی از وظایف مهم امور 
فرهنگی و دینی صنعت آب وبرق اســتان پاسداشت 
حجاب به عنوان امر مهم دینی، اجتماعی، فرهنگی و 
ملی است . وی یکی از فواید رعایت پوشش و عفاف را، 
حفظ حریم و استحکام خانواده ها بیان کرد و گفت: با 
شناخت بانوان از این مساله که حجاب مصونیت است 
نه محدودیت، از بســیاري از بزهکاري هاي اجتماعي 
جلوگیري مي شود. وی اظهار کرد: امر به معروف و نهی 
از منکر از واجبات دین است و حتی امروز که این فریضه 
و دفاع از آمرین و ناصحین قانون شــده است، بازهم به 
طور شایســته انجام نمی شودمدیرکل بازرسی استان 
گلســتان گفت: مهمترین بحث در مورد ترویج عفاف 
و حجاب در جامعه، توجه به رکن رکین خانواده است 
زیرا که راه استحکام بنیان های جامعه، از تحکیم اساس 
خانواده می گذرد.حجت الاسلام والمسلمین فتوحی 
افزود :با انجام اقدامات کلیشــه ای نمــی توان عفاف و 
حجاب را نهادینه کرد، بلکه در این راه باید برای مخاطب 
جذابیت ایجاد کرد و بــا روش های خلاقانه مخاطب را 
به موضوع حجاب جذب کرد. وی  با تاکیدبر اســتفاده 
بهینه از ظرفیت های موجود در این حیطه اظهار داشت: 
صدا و سیما، حوزه های علمیه و دانشگاه ها پتانسیل های 
خوبی بــرای نهادینه کردن موضوع عفــاف و حجاب 
هســتند و می توانند با نگاه و طرحی نو و مبتکرانه در 
علاقه مند کردن مخاطــب به این موضوع نقش عمده 
ایفا کنند. در ادامه این مراســم کارگاه آموزشــی »با 
موضوع نقش امر به معروف و نهــی از منکر در ترویج 
فرهنگ عفاف و حجاب« با حضور دکتر اقبالی نســب 
روانشناس و از اساتید دانشــگاه برگزار گردید. گفتنی 
است در حاشیه این همایش نمایشگاه عکس عفاف و 
حجاب و محصولات فرهنگــی مرتبط با این موضوع با 
همت دبیرخانه عفاف وحجاب استان گلستان و کارگروه 
انسجام بخشی صنعت آب وبرق برپا گردیده و با استقبال 
خوب مدعوین همراه بوده اســت. لازم به ذکر است در 
پایان این همایش به ۵ نفر از مدعوین به قید قرعه جوایز 
نفیسی توسط امور فرهنگی و دینی صنعت آب وبرق 

استان گلستان اهدا گردید.

کارگروه انسجام بخشی صنعت آب و برق استان گلستان برگزار کرد

همایش بزرگ نقش امر به معروف و نهی از منکر 
در ترویج فرهنگ عفاف و حجاب

شهرستان

دیگه
شهروند| »امتیاز ویژه ای به توتال نداده ایم، مذاکره با توتال به سالم ترین چه خبر 

شــکل بوده و و مراقبت های امنیتــی لازم صورت گرفته اســت؛ آمدن 
شــرکت های خارجی در صنعت نفت ایران به معنــای گرفتن فرصت از 
شرکت های ایرانی نیست، مکلف به امضای 1۰ قرارداد نفتی تا پایان  سال 
هستیم.« اینها تنها بخشی از توضیحات معاون زنگنه نسبت به منتقدان 
قرارداد با توتال است. منتقدانی که هنوز مهر امضای قرارداد با توتال خشک 

نشده بود که نقدهایي را حواشی آن آغاز کردند. 
از امتیازات ویژه پشــت پرده ایران به توتال گرفته تا بدعهدی این غول 
فرانسوی طی 1۵ روز گذشته محل بحث ها و حتی گروکشی های سیاسی 
شده است. این قرارداد که نخستین محصول پسابرجامی صنعت نفت ایران 
اســت، در حالی محل تاخت و تاز مخالفان دولت قرار گرفته که اسحاق 
جهانگیری، معاون اول رئیس جمهوری هم نسبت به آن ابراز تعجب کرده و 
می گوید: »این روزها وقتی قرارداد توتال به امضا رسیده، باید به این فکر کرد 
که همه مردم ایران باید خوشحال باشند؛ اما متحیر می مانیم که چرا عده ای 
از این موضوع بهم می ریزند که چرا اینکار انجام شــد آدم متحیر می شود. 
شما با دولت و یک شخص مخالفت دارید با ملت ایران که مخالفت ندارید.« 
حالا بعد از اظهارات معاون اول، مردان نفتی کابینه هم وارد میدان شده و 
سعی دارند تا با بیان جزییات بیشتر کمی از بار نگرانی ها را نسبت به آینده 
نخستین قرارداد پسابرجامی بکاهند. معاون توسعه و مهندسی شرکت ملی 
نفت ایران با تأکید بر این که در قرارداد توسعه فاز 11 امتیاز ویژه ای به توتال 
داده نشده است، اظهار کرد: به نظر من مذاکرات با توتال به سالم  ترین شکل 

ممکن بوده و مراقبت های امنیتی لازم صورت گرفته است.
غلامرضا منوچهری که در یک نشست خبری سخن می گفت، با اشاره 
به ایجاد اشــتغال در صنعت نفت و گاز ایران، گفت: آمدن شــرکت های 
خارجی در صنعت نفت ایران به معنای گرفتن فرصت از شرکت های ایرانی 

نیست. حتی از کارشناسان ممتاز ایرانی که طی سال های گذشته مهاجرت 
کرده اند، دعوت شــده برای توســعه میادین به ایران بازگردند. راه اندازی 
طرح های بالادستی در روند اشتغال و تولید مفید است و فرصتی را برای 

سازندگان داخلی تجهیزات فراهم می کند.
او همچنین با اشاره به تحریم ها، اظهار کرد: در قرارداد موضوع بازگشت 
تحریم ها پیش بینی نشده است. اگر شرایط کار غیرممکن شود باید هر یک 
از دو شرکت توتال و CNPCI مدارک و سندهایی را ارایه کنند که نشان 
دهد قادر به ادامه کار نیستند. در این شــرایط ابتدا توتال و در مرحله دوم 
CNPCI کنار می رود و پتروپارس پروژه را ادامه خواهد داد. چنانچه به هر 
دلیلی کار متوقف شود، پیمانکار وجوهی دریافت نمی کند و بعد از این که کار 
تمام شد، می تواند اصل سرمایه خود را برداشت کند. در هر شرایط چنانچه 

پیمانکار پروژه را رها کند، پرداختی به آن صورت نمی گیرد.
معاون توسعه و مهندسی شرکت ملی نفت ایران از امضای 1۰ قرارداد 
نفتی تا پایان  ســال خبر داد و گفت: وزارت نفت براساس مصوبه شورای 
اقتصاد مقاومتی مکلف شده 1۰ قرارداد را تا پایان امسال به پایان برساند که 

در این راستا مذاکره و مناقصه به صورت موازی پیش می رود.
او در مورد نحوه بازپرداخت توضیح داد: بازپرداخت در دوره 2۰ ســاله و 
در دو تا 1۰ سال است. اگر تولید  سال چهارم آغاز شود بازپرداخت از چهار 
تا 1۵ سال صورت می گیرد. میزان پاداش پیمانکار نیز تا انتهای 2۰ سال از 
زمان تولید است. در این قرارداد تأکید بیشتری روی ساخت تجهیزات شده 
است. شرکت نفت حساســیت زیادی روی این قرارداد و قراردادهای آتی 
دارد. تمام تماس ها و مذاکرات ثبت شــده است. من اعتقاد دارم مذاکرات 

به سالم ترین شکل ممکن ایجاد شده و مراقبت های امنیتی به عمل آمده 
است.

پاسخ وزارت نفت به ادعای وجود اسناد رشوه دهی توتال
اما ادعای یکی از رسانه های داخلی که چند روز پیش از اسناد رشوه دعی 
به توتال ســخن گفته بود نیز، بی جواب نماند و وزارت نفت اعلام کرد که 
این اتهام در هیچ محکمه داخلی و خارجی به اثبات نرسیده و ادعای یک 
نهاد آمریکایی است. وزارت نفت در جوابیه ای گفت: منتشرکنندگان یک 
برگ کاغذی که از آن به عنوان سند رشوه دهی و رشوه گیری یاد کرده اند، 
از واقعیت موضوع و اعتبار این برگ که مربوط به ماه می  سال 2۰13 یعنی 
آغاز  سال 1392 است، به خوبی آگاهند و انتشار آن در مقطع کنونی این 
پرسش را پدید می آورد که اگر این کاغذ، مدرک متقن و محکمه  پسندی 
بود، چرا تاکنون در اختیار مراجع قضائی کشور قرار نگرفته است تا طبق 

موازین رسمی و قانونی به آن رسیدگی شود؟!
گویا جماعتی که سال هاســت وانمود کرده  اند، به اسرار مگو و سرّی 
کشــور دسترســی دارند، تصور کرده اند، می  توانند خود را در جایگاه 
ارکان و نهادهای قانونی کشور قرار داده، رأسا مدرک جمع  آوری کرده، 
پرونده  سازی و حکم صادر کنند و حتی گاهی ابتدا حکم صادر و سپس 
پرونده سازی کنند و انتظار هم داشــته باشند حکمشان برای همگان 

لازم  الاتباع باشد!
در این جوابیه آمده است: این اتهام در هیچ محکمه داخلی و خارجی 
به اثبات نرســیده و ادعای یک نهاد آمریکایی است که در ظاهر مورد 
تأیید کیهان و دوســتانش هم واقع شــده و معلوم نیست از منظر این 
آقایان بالاخره ادعاهای نهادها و ســازمان های آمریکایی علیه ایران را 
باید پذیرفت و مورد اســتناد قرار داد یا در این زمینه هم این آقایان از 

رانت ویژه برخوردارند.

معاون شرکت ملی نفت ایران: 

امتیاز ویژه ای به توتال نداده ایم


